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Glasilo »Poročevalec« KK Ptuj 
izdaja delavski svet. Urejuje 
uredniški odbor: predsednik
Ciril Kolarič; člani Starki Mi
lan, dipl. inž. kmet., Valentin 
Viktor, Glušič Miran, ing kmet., 
Mlakar Jurij, Grabrijan Maruša, 
in Guštin Stane, dipl. ing. kem. 
Odgovorni urednik: Oton Polič 

Uredništvo in uprava: Ptuj,
Muzejski trg 2. List izhaja me
sečno. Rokopisov ne vračamo. 
Tisk: Ptujska tiskarna, Ptuj

V. konferenca ZKS Kmetijskega kombinata Ptuj

SÄMOUPRÄVUAIIJE-DELITEV DOHODKA
Kot smo že poročali v zadnji lanski številk' »Poročevalca«, je bila 16. decembra 1964 v 

dvorani občinske skupščine Ptuj letna konferenca ZK našega kombinata. Od 110 članov zveze 
komunistov se je zbralo 88 članov. Konferenci so prisostvovali še: Janez Kostanjevec, sekretar 
občinskega komiteja ZKS Ptuj, Sonja Škerjanec, članica okrajnega komiteja Maribor ter Emil 
Dolčič, pomočnik republiškega sekretarja za kmetijstvo.

Referat je prebral Milan Glušič, sekretar komiteja ZK kombinata. Povzemam glavne mi
sli iz poročila:

Na lanski konferenci so 
sklenili člani ZK pomagati 
pri izdelavi statuta našega 
kombinata, ki je bil aprila 
1964 sprejet. Samoupravljanje 
smo približali vsakemu zapo
slenemu, kar bo vsekakaor 
odločilno vplivalo na naše na
daljnje gospodarjenje. Važne
ga sklepa, da bomo ugota
vljali dohodek in ga delili v 
delovni enoti (zato so potreb
ni čvrsti pravilniki), pa nismo 
izvedli. Ravno tako nismo 
mnogo napravili za boljše iz
koriščanje delovnega časa, po
sebno pa za prehod na 42 
urni tednik. Več uspeha je bi
lo pri večanju zemljišč, v iz
obraževanju in družbenem 
standardu.

DELO OSNOVNIH 
ORGANIZACIJ

Devet naših osnovnih orga
nizacij je na letnih konferen
cah v glavnem razpravljalo:

— o sprejemu statuta; pov
sod pa manjka razprava o iz
vajanju statuta;

— povsod so zahteve po 
pravilnikih o delitvi osebnih 
dohodkov, ni pa vzporednih 
zahtev po organizacijskih in 
ekonomskih ukrepih, ki bi o- 
mogočili čim večji dohodek;

— razprave o specializaciji 
proizvodnje niso dale potreb
nih zaključkov;

— enotna so stališča, da je 
nujno nagrajevati takoj vsa
kega zaposlenega, tudi stro
kovnjaka in uslužbenca, po 
njegovem uspehu. Ni namreč 
opravičila, da bi nosili riziko 
svojega dela samo nekvalifi
cirani, polkvalificirani in ne
kaj kvalificiranih delavcev, 
vsi ostali in to jedro kolekti: 
va pa tega rizika ne pozna;

— odbori in komisije še ne 
delajo tako, kot bi morale. 
Zato se še dogaja, da poteka 
sprejem in odpust delavcev 
mimo teh komisij;

— razni sestanki, organiza
cijski, politični ali operativni, 
so preveč splošni. Konkretno 
odločanje in reševanje najpo
gosteje zavira slaba priprava 
sestankov;

— pri 42 urnem tedniku 
smo se zadovoljili z ugotovit
vijo, da zaradi posebnosti in 
sezonskega značaja kmetijske 
proizvodnje tega ni mogoče 
uvesti. To je napačno. Takoj 
je treba začeti razpravljati o 
tem. Tudi kmetijskemu de
lavcu moramo pustiti čas za 
rekreacijo in počitek v polet
nem času ter ga tako vsaj 
delno izenačiti z delavcem v 
industriji in ostalih dejavno
stih. Specializirana proizvod
nja bo k temu mnogo pripo
mogla;

— osnovne organizacije ni
so kazale potrebne pozornosti 
do sprejetih sklepov. Ni do
volj ugotoviti stanje in o njem 
sklepati, sklepov pa potem 
dosledno ne izvajati;

— člani samoupravnih or
ganov imajo premalo skupne
ga v svojem delu s člani v 
svoji delovni enoti. Vse pre
več je članov v teh organih, 
ki presedijo ure in ure na se
jah, niso pa na sejo nič pri
nesli od kolektiva, niti mu ni
so nič odnesli. Zato bomo mo
rali biti pozornejši do vzgoje 
za družbeno upravljanje;

— obveščanje kolektiva je z 
izdajanjem časopisa »Poroče
valec« mnogo boljše kot je 
bilo. Skrbeti pa bomo morali 
za kvaliteto in aktualnost ča
sopisa. Premalo je obveščati 
o izvršenih dejstvih in spreje-
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terenskih dodatkov in drugo.
Zato bomo morali čim prej 

uvesti kontrolno službo in o- 
živeti nadzorni odbor (IV. po
glavje našega statuta). Osnov
ne organizacije so premalo so
delovale na terenu, kjer pre
bivajo naši člani. Slabo je bi
lo delo tudi v okviru sindikal
nih podružnic.

DOBER KADROVSKI 
SESTAV SAMOUPRAVNIH 

*ORGANOV
Nato je govoril sekretar 

Glušič Miran o strukturi or
ganov samoupravljanja. V

vseh svetih, odborih in stal
nih komisijah podjetja in de
lovnih enot je 242 članov ko
lektiva. Od teh je 50 nekvalifi
ciranih delavcev, 22 polkvalifi- 
ciranih, 71 kvalificiranih in 10 
visokokvalificiranih. Z nižjo 
šolsko izobrazbo jih je 15, s 
srednjo 56, z višjo 6 ter z vi
soko 12.

Kadrovski sestav, kot vidi
mo, zagotavlja sposobnost od
ločanja o vseh zadevah. V teh 
organih je 65 komunistov, kar 
je 26 % vseh članov teh orga
nov, oziroma 59 % od skupne
ga števila vseh komunistov v 
kombinatu.

Od volitev samoupravnih 
organov je preteklo 8 mese
cev. DS je imel v tem obdob
ju 3 seje. Zelo aktivno so de
lovali razni odbori in stalne 
komisije. Kljub uspehom, ki 
so jih dosegli naši samouprav-

Gosti na V. konferenci ZK KK Ptuj med poslušanjem referata

Miran Glušič, sekretar komiteja ZK 
Kmetijskega kombinata Ptuj in dele

gat za V. kongres ZK Slovenije

ni organi, moramo opozoriti 
na slabosti, ki lahko resno o- 
virajo nadaljnje delo, če jih 
ne bomo odpravili.

To je predvsem prenatrpa
nost dnevnih redov sej. Te so 
zato dolge in utrudljive. Skle
pi proti koncu seje so bolj 
mehanično kot zavestno spre
jeti. Še slabše je, da zastopajo 
člani na sejah svoja stališča, 
ne pa stališč kolektiva delov
ne enote, katere predstavniki 
so. Sklepi bi bili mnogo real
nejši, če bi člani centralnih 
organov pred sejo premotrili 
vprašanja z dnevnega reda z 
zborom delavcev svoje enote. 
To moramo zahtevati vsaj od 
komunistov, ki so člani teh 
Organov. Tudi člani ZK na 
strokovnih in vodilnih delov
nih mestih bodo morali imeti 
več posluha za ugotovitve in 
hotenja zaposlenih. Samo ta
ko bomo dosegli demokratič
nost samoupravljanja.
ODGOVORNOST KOMUNI

STOV DO MLADINE
V našem kolektivu je mno

go mladine, delo z njo pa je 
bilo zelo slabo. Nekvalificira
ni mladinci s končano osem
letko so prepuščeni sami sebi. 
Njihov odnos do dela ni naj-

Nadaljevanje na 2. strani

tih sklepih. Z njim moramo 
pravočasno posredovati lju
dem material, da bodo lahko 
vplivali na sprejemanje naj
boljših sklepov.
VEČ MATERIALNE OSNOVE 

DELOVNIM ENOTAM
— sveti delovnih enot niso 

zaživeli kot smo pričakovali. 
Imajo premalo materialne o- 
snove za gospodarjenje. Lahko 
ugotovimo, da nam daje sta
tut vse možnosti, vendar naša 
nespecializirana organizacija 
izvedbo te možnosti precej za
vira.

Obratni delavski svet mle
karne je dosegel s sprejetjem 
pravilnika o delitvi osebnih 
dohodkov po uspehu gospo
darjenja in kvaliteti proizvo
dov ter znižanja stroškov, da 
je zanimanje za gospodarje
nje zelo živahno in konkretno. 
Ustvarili so si materialno o- 
snovo gospodarjenja;

— osnovne organizacije u- 
gotavljajo, da različno upo
rabljamo nekatera določila se
danjih pravilnikov na terenu. 
To je predvsem obračun oseb
nih dohodkov kombajnistov, 
nadur, posebno za delovodje,

Hi sredstev za otroško varstvo
Sindikalni odbor našega kombinata je obravnaval na svoji 

seji konec leta 1964 med ostalimi otroško varstvo na obratih 
našega kombinata. Kljub aktivnosti nekaterih obratov je reše
vanje tega vprašanja onemogočeno zaradi pomanjkanja sred
stev. V Staršah n. pr. razpravljajo o tem že dve leti, vendar 
dalje ne pridejo. Predlagano je bilo, da je treba pripraviti 
temeljite elaborate, ki bi jih predložili čimprej odgovornim 
organom. Ti naj nato določijo potrebna sredstva.

Ta in druga skrbstvena in 
varstvena vprašanja so tako 
pereča, da je sklenil odbor 
predlagati delavskemu svetu, 
naj uvede delovno mesto so
cialnega delavca.

Nato so se še dogovorili o 
predvolilni dejavnosti ter o 
evidentiranju naših članov za 
kandidate za razne skupščin
ske organe in za organe de
lovne organizacije. Sklenili so 
tudi, da bodo občni zbori po
družnic do 28. februarja 1965. 
Poročila na teh zborih naj ne 
bodo posplošena, ampak naj 
obravnavajo konkretne zade
ve delovne enote.

V januarju je bil nato se
stanek z vsemi predsedniki 
podružnic. Manjkala sta sa
mo zastopnika podružnice zi
darjev in Podlehnika.

Dragan Bosnič, predsednik 
občinskega sindikalnega sveta 
Ptuj, je prisotnim obrazložil 
namen in način evidentiranja 
ter ostale aktivnosti okrog pri
prav za volitve. Dogovorili so 
se za datume sestankov. Na 
sestanku so sprejeli priporo
čilo, naj se omogoči v bodoče 
čim večjemu številu delavcev 
koriščenje dopusta v letnih 
mesecih na morju, v naših do
pustniških hišicah. Več je tre

ba storiti tudi za reševanje 
stanovanjskega vprašanja. Od
prodati bi morali vsaj 50 % 
hiš, ki jih koristijo naši de
lavci in drugi. Tako bi pove
čali sklad za nakup stanovanj, 
lastniki pa bi sami skrbeli za 
potrebno vzdrževanje stano
vanj.

Ponovno so razpravljali o 
otroškem varstvu, o bolniških 
staležih ter o potrebi po last
nem zdravniku v kombinatu. 
Sklenili so, da bodo v bodoče 
podružnice o tem več razprav
ljale.

Za širjenje sindikalnega ti
ska so sklenli, da bodo po
družnice preko svojih pover
jenikov širile zanimanje za 
»Delavsko enotnost« in za 
»Rad«.

Na koncu so predlagali, naj 
bi DS odobril sredstva v bre
me osebnih dohodkov za krit
je stroškov občnih zborov po
družnic.



DELO POLITIČNIH ORGANIZACIJ

!amoupra»ljanje - delitev dohodka
Nadaljevanje s 1. strani
boljši. Vzgojiti jih moramo v 
ljudi, ki bodo obvladali sodob
no tehniko in poznali tehno
loške postopke in ki bodo ra
zumeli politiko svoje dežele. 
Vključevati jih moramo v sa
moupravljanje. Od 140 članov 
svetov delovnih enot je samo 
17 mladincev do 25 let staro
sti. Vendar niti za teh 17 ne 
vemo, kako se udejstvujejo v 
teh organih, ker jih niti za to 
posebej ne vzgajamo. Vemo, 
da je mladina polna optimiz
ma in elana. Naša dolžnost je, 
mlade ljudi pravilno usmer
jati v življenje.

Po času je obračunanih si
cer manj ur, kot po učinku, 
izplačanih OD po času pa je 
več, kot izplačanih po učinku. 
To je razumljivo, saj vemo, 
da so po času plačani pač vsi 
obrtniki, uslužbenci in stro
kovnjaki.

VELIK DELEŽ OSEBNIH
DOHODKOV V STROŠKIH

A ko izračunamo iz navede
nih ur po 8 urnem delavniku 
število zaposlenih, dobimo, da 
je bilo po učinku obračuna
nih 746 zaposlenih ter znaša 
njihov neto osebni dohodek 
na mesec 25.798.— din, po ča
su pa 689 zaposlenih z meseč
nim osebnim dohodkom 
34.916.— din. Skupaj je bilo 
1.695 zaposlenih s povprečjem 
31.068.— din. Ker ugotavlja
mo, da ima naš kombinat v 
vseh stroških proizvodnje kar 
40 % osebnih dohodkov in 
osebnih izdatkov, je zelo važ
no, kako so ti razdeljeni. Sa
mo pravilna razdelitev pome
ni zadovoljstvo zaposlenih, ti 
pa lahko vplivajo na možnost 
zmanjšanja osebnega dohod
ka v strukturi ter na poveča
nje celotnega dohodka v pod
jetju.

V dokaz navajamo mlekar
no, ki je v tričetrtletju 1964 
ustvarila 84 miljonov din o- 
stanka čistega dohodka.

To ni samo rezultat njiho- 
ivega načina nagrajevanja. Na 
to so vplivale ugodne tržne 
razmere kemičnih proizvodov, 
izboljšanje opreme in organi
zacije dela, možnost nabave 
cenejšega reprodukcijskega 
materiala iz uvoza za devize 
kmetijske dejavnosti, ni pa 
mogoče zanikati velikega de
leža pravilnejše delitve oseb
nih dohodkov.

Primer mlekarne je vzpod
budil ostale obrate, ki hite z 
pripravami za slične pravilni
ke o delitvi. Ugotoviti pa mo
ramo, da zavira popolno po
budo obratov dejstvo, da mo
rajo kriti morebitne izgube 
ostalih obratov pred delitvijo 
svojega dohodka. To pomeni, 
da ne morejo deliti ob perio
dičnih obračunih ostanka či
stega dohodka, ker periodični 
obračun kmetijske dejavnosti 
ne prikazuje pravilnega rezul-

DELITEV DOHODKA ŠE 
NEUREJENA

Lahko ugotovimo, da dolo
ča naš statut podrobne načine 
delitve in čini tel j e, ki vplivajo 
na delitev. Povdarek je na u- 
spehu posameznika ter na 
merjenju učinka.

V kmetijski dejavnosti 
(vključujoč »Tehnoservis«, 
i»Slovenske gorice«, gradbeno 
ekipo in melioracije) je osno
va za obračun samo ura in 
norma. V 11 mesecih 1964 
smo imeli sledeče izvršene 
ure:

tata. Zato čakamo na konec 
leta in na zaključni račun.

Vrednost rastlinske nedovr
šene proizvodnje je nemogo
če točno ugotoviti ob polletju 
ali ob tričetrtletju. Poskusiti 
pa moramo, da bi ob tričetrt
letju ugotovili točen rezultat 
za do takrat dovršene kulture. 
Tako bi ostalim enotam omo
gočili, da bi delili vsaj ob tri
četrtletju svoj dohodek. Tak 
obračun bo lažje napraviti v 
specializiranih obratih ter z 
uporabo knjigovodskih stro
jev tudi za obratovna (proiz
vodna) knjigovodstva.

TEHNIČNA OPREMLJE
NOST NE ZADOVOLJUJE
Kombinat razpolaga z osno

vnimi sredstvi, katerih za
četna vrednost je 5,7 miljarde 
din. Od tega je 5,2 miljarde 
din v kmetijski dejavnosti. 
Delovnih priprav (orodja, 
strojev, opreme in motorjev) 
imamo v kmetijstvu komaj za 
935 miljonov ali 17,8 % od 
skupnih osnovnih sredstev. Po 
podatkih službe družbenega 
knjigovodstva so imeli jugo
slovanski kombinati v letu 
1963 kar 34 % delovnih pri
prav, kar je enkrat več kot 
mi. Tudi na enega zaposlene
ga je bilo zvezno povprečje 
1,5 milj ona din vrednosti de
lovnih priprav, d očim jih ima- 
jmo mi samo 739 tisoč din. Ti 
podatki dokazujejo, da smo 
za sodobno in veliko proiz
vodnjo preslabo opremljeni. 
Lastnih sredstev iz dohodka 
ustvarjamo premalo, sredstva 
amortizacije pa trošimo za 
vračanje posojil.

Težko je povečati storilnost 
dela z vedno večjimi norma
mi delavcev. Tu so možnosti 
omejene in pretežno že izko
riščene.

Na koncu navaja Miran Glu- 
šič bodoče naloge ZK kombi
nata, odpravo vseh nepravil
nosti, ugotovljene v tem refe
ratu ter druge akcije za oži
vitev vseh oblik družbenega 
dela ter zaključuje: »V politi
ki delitve osebnih dohodkov 
mora biti dosledno spoštova
no določilo delitve po delu, 
kar bo vplivalo na postopno 
zmanjševanje razlik med fi
zičnim in umskim delom!«

Mf.i- po

DELOVNIM ENOTAM
ZAUPATI TUDI DELITEV
Po obsežnem referatu je 

bila na dnevnem redu raz
prava.

Tone Potočnik je začel 
razpravo. Mnenja je, da 
lahko povečamo dohodek sa
mo s pravilno delitvijo oseb
nih dohodkov. Opisal je tudi 
težave okrog odkupa in aron
dacije zemlje. Cena zemljišč 
se dviguje, odobreni krediti 
pa so mnogo nižji.

Jože Skerlovnik je povdaril, 
da je omejeno zaupanje, ki ga 
imamo napram delovnim eno 
tam. Če zaupamo tem enotam, 
da gospodarijo z ogromnimi 
osnovnimi in obratnimi sred
stvi, jim moramo zaupati tudi 
delitev ustvarjenega dohodka. 
Tiste enote, ki več ustvarijo, 
naj tudi več dobijo. Notranjih 
rezerv ne iščimo samo pri lju
deh, temveč predvsem pri iz
koriščanju strojev in drugih 
kapacitet.

Vinko Trplan je opozoril, 
da moramo pri delitvi upo
števati obveznosti podjetja do 
skupnosti. Anuitet imamo več 
kot ustvarjamo amortizacije, 
zato moramo del dohodka 
predvideti tudi za kritje teh 
obveznosti.

Kritiziral je način odobra
vanja kreditov na kupcu leta, 
ko je treba v naglici izkoristi
ti velika sredstva, za kar ku
pujemo, kar dobimo, ne pa, 
kar rabimo. Nemogoče je do
biti kredite za ureditev cest, 
skladišč ter za ostalo ureditev 
odkupljenih in arondiranih 
zemljišč. Taka neurejenost 
močno podražuje proizvodnjo. 
Delovne enote so vse premalo 
disciplinirane pri investicijah 
v lastni režiji. Ravno tako so 
nepravilnosti pri odobravanju 
in izplačilu nadur. Ne more 
biti nadura, če nekdo v 10 
urah opravi delo, ki je pred
videno za 8 ur.

Milan Makoter je povedal, 
da imajo zelo slabo mehanizi
rana dvoriščna dela kot so 
razvoz krmil, silaže in drugo. 
Nadure so izplačevali skladno 
s pravilnikom.

-/WV

Janez Kostanjevec, sekretar 
občinskega komiteja ZK Ptuj

PORAZ BIROKRACIJE
Janez Kostanjevec j c ome

nil veliko odgovornost, ki jo 
imajo komunisti po VIII. kon
gresu. Kongres pomeni tudi 
poraz birokracije, ne samo v 
ožjem smislu, temveč tudi v 
organih samoupravljanja in 
celo pri komunistih. Rešiti se 
moramo napačnega gledanja 
na razvoj samoupravljanja. Tu 
niso samo pravice, temveč v 
enaki meri dolžnosti.

Kongres ni prinesel, kot so 
nekateri pričakovali, politike 
močne roke, niti ni prinesel 
materialne osnove, pač pa je 
jasno začrtal našo pot. Nič 
več se ne moremo izgovarjati
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na neenotnost ali grupiranje 
naših vrst. Če že hočemo iskali 
močno roko, potem je kongres 
ta roka za nas komuniste.

Pri pravilnikih je ugotovil, 
da zahtevajo daljših študijev 
in analiz. Niti eno podjetje v 
Ptuju nima človeka, kje pa še 
službe, ki bi spremljala giba
nje osebnih dohodkov in pri
pravljala material za delo ko
misij.

Pri povečanju produktivno
sti je opozoril na rezerve pri 
strokovnih službah, ki niso 
nagrajene po učinku. Res bo 
do težave pri iskanju meril, 
vendar so te bile tudi pri de
lavcih, pa smo jih vendar 
našli.
REŠITVE NE BODO PRIŠLE 

SAME OD SEBE
Po kongresu so nastala raz

na mnenja, kot n. pr.
— sklepi kongresa so za 

»one zgoraj«, ki jih bodo iz
vajali,

—- sklepi so lepo napisani, 
uresničeni pa ne bodo ali dru
gi, ki pričakujejo rešitve vseh 
problemov čez noč in samo 
od sebe.

Bodimo raje stvarni, najdi
mo sebe v kongresnih ugoto
vitvah in začnimo reševati za
stavljene naloge. Da bo to za
htevalo določen čas, nam je 
jasno. Napačno bo tudi, če 
bomo javnosti prikazovali 
boljše stanje kot je v resnici. 
Stanje ni rožnato, saj manjka 
samo naši občinski skupščini 
za kritje proračuna cca 100 
miljonov din, brez potreb pr 
negospodarskih investicijah.

Poglobiti moramo javnost 
našega dela, ne pa se zapirati 
v ozke partijske kroge. V kme-

Sonja Škorjance, članica okrajnega 
komiteja ZK Maribor

\L,l

tijstvu je še mnogo nerešene
ga, vendar rešujmo, kar je v 
naših močeh, je zaključil Ja
nez Kostanjevec.

SAMO PRAVILNIKI SO 
PREMALO

Jože Križančič je potrdil 
mnenje konference o nujno
sti pravilnikov. Toda kaj bo- 
ino s pravilniki, če ne bo do
hodka? V vinogradništvu smo

Filip Pisar, sekretar osnovne 
organizacije ZK uprave

imeli pred leti 0,7 kg grozdja 
po trsu. Delavec je bil plačan 
do 30. — do 60.— din na uro, 
za mošt smo dobili okrog 180 
do 221).— din. Danes ustvarja
mo po trsu povprečno 3,5 kg 
grozdja, kar pomeni večjo 
proizvodnjo, kljub temu pa ne 
ustvarjamo ostanka čistega 
dohodka. Vse plačujemo draž
je, od materiala do dela, za 
mošt pa še vedno dobivamo 
samo 180 do 220.— din.

Stane Guštin je povedal, da 
so težave pri sprejemanju pra
vilnikov o delitvi osebnih do
hodkov zaradi pomanjkanja 
pravilnika podjetja, ki bi ure
jal odnose med enotami ter 
razmerja med osebnimi do
hodki in skladi. Za boljše de
lo moramo uvesti, kjer so po
goji, specializacijo in omogo 
čiti službo, ki bo pripravljala 
materiale za pravilnike.

Pri kmetijskih obratih je 
premalo iniciative; obrate, ki 
stremijo za boljšim nagraje
vanjem, pa smatrajo za sepa
ratistične. Vsaka enota naj 
rešuje najprej svoje probleme 
in naj predlaga ustrezne u- 
krepe. S tem bo mnogo poma-

Nadaljevanje na 3. strani

ure po učinku 1,396.873 ali 44,2 °/o
ure po času 1,289.793 ali 40,7 °/o
nadure 166.236 ali 5,4 %

Vsega ur dela 2,872.902 ali 90,3 %
Nadomestila in izostanki ur 299.529 ali 9,7 %

VSEH UR SKUPNO 3,172.431 ali 100 %

Za navedene ure je bilo iz
plačanih osebnih dohodkov

po učinku 173,210.000.— din ali 36,5 °/o
po času 216,514.000,— din ali 45,8 %
za nadure 18,031.000,— din ali 3,8 %

za direktno delo 407,755.000,— din ali 86,1 %
nadomestila 66,191.000,— din ali 13,9 ”/o

VSEGA IZPLAČANO 473,946.000,— din ali 100 %
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IZ DELA SAMOUPRAVNIH ORGANOV

Kobilarna se preseli o Pančevo
Na skupni izredni seji delavskega sveta in upravnega od

bora našega kombinata z dne 39. decembra sta razpravljala 
oba organa o tekočih zadevah.

Glavni direktor je poročal o 
sklepu III. seje DS o likvida
ciji kobilarne ter je predlagal 
način izvedbe. Osnovno čredo 
bi predali kupcu, ki bo na
daljeval poslanstvo kobilarne. 
V dogovoru smo s PIK »Ta- 
miš« Pančevo, kjer so zgradili 
moderno kobilarno, ki pa je 
prazna. Kot vsako leto, je 
ocenila tudi letos uradna ko
misija konje in predlagala, 
katere živali so za izločitev. 
Tako smo jih prodali 10. Osta
lih 30 plemenskih žrebcev in 
kobil pa bi prodali kobilarni 
v Tamišu po knjižni vrednosti
6,640.000.— din. Naraščaj do 
2 let starosti (56 konj) bo pre
gledala komisija in ga ocenila. 
Prodali ga bomo interesentom 
v naših rejskih središčih. Vo
zove in drugo konjeniško o- 
premo bomo prodali po se
danji tržni vrednosti. Kobilar
na je formalno in dejansko 
predana s 1. I. 1965. Če bodo 
konji odhajali postopoma, bo 
krila vse nastale stroške kobi
larna v Tamišu.

Predsednik DS, Dragan Bos- 
nič, je zagovarjal, da je prav, 
da ostane jedro kobilarne kot 
nacionalni kapital naprej v 
družbeni lasti PIK Pančevo, 
zato je podprl predlog glav
nega direktorja.

Več o tem je povedal uprav
nik kobilarne Janez Hvastija, 
.dipl. ing. kmet., ki je svetu 
opisal dosedanjo razvojno pot 
kobilarne. Ko je prenehala 
leta 1958 obstojati kot fi
nančno samostojen zavod, je 
takoj nastopila težnja likvidi
rati kobilarno. To zamisel biv
šega posestva »Dravsko polje-< 
je avtomatsko prevzel tudi se 
dan ji kombinat. Sledila so raz
na posredovanja. V drugih re
publikah so našli ustrezno re
šitev za finansiranje kobilam, 
stanje na Turnišču pa je bilo 
vedno bolj neugodno. Tudi na 
samem dvorišču v Turnišču 
so se poslabšali odnosi, da

smo bili sami mnenja, da se 
naj spremeni odnos do kobi
larne, ali pa se naj ta ukine. 
Življenski prostor kobilarne 
je bil skrčen na minimum. 
Likvidacija kobilarne, je bila 
vseeno prehitra in neiskrena: 
akti so obetali obstoj, ustno 
pa so bili nasveti za čimprej
šnjo likvidacijo.

Kolikor pa je moral kom
binat nastopiti kot likvidator 
kobilarne smatram, da je 
ubral edino pravilno pot ter 
jo je izročil organizaciji, ki jo 
bo kot celota ohranila naprej

Na koncu se je zahvalil ing 
Janez Hvastija vsem za dose 
d an j e sodelovanje ter je pri 
poročal DS, naj primerno za 
posli dosedanje osebje kobi 
larne.

V pojasnitev je še povedal 
glavni direktor, da so bili ne
kateri forumi za likvidacijo, 
drugi pa proti. Do danes smo 
že na petih sejah DS razprav
ljali o kobilarni ter je bil ko
lektiv o tem seznanjen. Do
sedanjemu kolektivu kobilar
ne je ponudil PIK Pančevo za- 
zaposlitev in nova stanovanja, 
v kolikor ne želijo ostati pri 
nas.

Predlog o načinu likvidacije 
je bil soglasno sprejet ob le 
enem vzdržanem glasu. S tem 
je bila zadeva likvidacije ko
bilarne zaključena.

V nadaljevanju seje so:
— sprejeli sklep, da se pre

seli v bivše Valentinovo stano
vanje Helena Hojnik. To sta
novanje je bilo sicer namenje
no Jakobu Čušu s farme be- 
konov, vendar je zanj prema
lo, ker ima številno družino;

— sprejeli predlog farme be- 
konov o ureditvi odnosov z 
obratom Dornava, ker pre
vzema farma tamkajšnje svi
njake, Predlog se nanaša na 
rešitev transportne, admini
strativne in skladiščne službe 
ter na stanovanja;

— na vlogo občinske skup

- delitev dohodkaSamoupravljanje
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gano podjetju, odbor za oseb
ne dohodke pa bo lažje delal.
POTREBUJEMO TOČNEJŠO 

EVIDENCO
Milan Vogrinc je opisal te

žave v osnovni organizaciji 
igozdarstva. Ob odcepitvi žage 
Rogoznica so izgubili tudi se
kretarja, zato niso imeli se
stankov.

Filip Pisar je govoril o pla
niranju in o potrebi uvedbe li
nearnega programiranja v naš 
plan. Kritiziral je površno po
ročanje obratov o realizaciji, 
saj se dogaja, da nam po ta
kem poročanju manjka tudi 
do 500 ha površin. Včasih je 
razumljiv odpor proti eviden
ci, ne moremo pa mimo od 
pora napram osnovni eviden
ci dela. Ta na terenu precej 
šepa.

Sonja Škerjančeva, članica 
okrajnega komiteja Maribor 
je pogrešala ob uspehih, ki jih 
kombinat dosega, v poročilu 
in razpravi več ugotovitev o 
proizvodnji in o dohodku 
kombinata. Kombinat je or
ganizacija, katere problemi in 
uspehi zanimajo zelo širok 
krog občanov. Ravno tako ni 
bilo razprave okrog uvedbe 42 
urnega tednika.

Važna je tudi realnost poro- 
ročanja. Menila je, da ne 
manjka kombihatu v diskusiji 
omenjenih 500 ha, ampak 
manjka proizvodnja na teh 
površinah.

POMOČ DRUŽBE V KMETIJ
STVU JE NUJNA

Konferenco je pozdravil tu
di Emil Dolčič, pomočnik re-

Emil Dolčič, pomočnik republiškega 
sekretarja za kmetijstvo

publiškega sekretarja za kme
tijstvo. Ob splošnem opisu ju
goslovanskega kmetijstva je 
dejal, da smo na zunanjem 
trgu najstabilnejša gospodar
ska panoga, doma pa smo sko- 
raj pravi reveži. Nimamo do
hodka niti sredstev za razšir
jeno reprodukcijo. Zadeve se 
sicer izboljšujejo, vendar po
časi. Imamo jamstvo družbe

ščine Ptuj sprejeli sklep, da 
se odvede v sklad za šolstvo 
0,5% od bruto osebnih dohod
kov v breme sredstev (2,5%) 
za izobraževanje;

— sprejeli sklep, da bodo o 
sredstvih za gradnjo pošte v 
Ptuju razpravljali po sprejetju 
zaključnega računa 1964;

— imenovali v režijski odbor 
za melioracije na naših obra
tih Matka Zemljiča kot pred
sednika ter Vlada Boldireva 
in Ludvika Tropa za člana;

— odobrili najetje obratnega 
kredita za obdelavo zemlje, 
odkupljene v letu 1963, v viši
ni 101,9 miljonov ter za od
kupljeno zemljo v letu 1964 
101,2 miljonov din z 1% ob
restno mero in z rokom vra
čila 33 let;

— odobrili pri zavarovalni 
skupnosti Maribor najetje kre
dita za opremo za farmo be- 
conov v znesku 2,5 miljona din 
s 6% obrestno mero ter z 
rokom vračila 3 let.

Nato je bil prečitan dopis 
obrata Kidričevo, ki je naba
vil štiridelno omaro za arhiv 
za 223.000.— din.

V razpravi so zahtevali člani 
DS, da se končno uvede disci
plina pri investiranju. Kljub 
temu, da so bili upravniki že 
seznanjeni z načinom nabave, 
jim je treba poslati pismeno 
navodilo za postopek ob na
bavi osnovnih sredstev.

Potrdili so nabavo omare, 
stroški ostalih popravil pa 
bremenijo sredstva za investi
cijsko vzdrževanje obrata Ki
dričevo.

Nato je bilo še sklenjeno:
— da ne bomo dali šolam 

sredstev za obdaritev otrok 
ob novem letu, ker smo jih 
sami obdarili. V bodoče bomo 
pripravljeni prispevati sred
stva, če bodo šole pravočasno 
pripravile obdaritev;

— da bremeni 1,500.000.— 
din za novoletno obdaritev 
otrok osebne dohodke;

— da se odobri za darila za 
upokojence poraba sklada 
skupne porabe;

za pomoč tistim, ki imajo 
slabše pogoje in kmetijstvo je 
panoga, ki je tega najbolj po
trebna. Tovarno je mnogo 
lažje zgraditi kot pa odkupiti 
zemljo, ki je naša osnova. 
Nimamo niti sredstev za ude
ležbo. Ugodnejši pogoji v za
četku leta 1964 so se z gospo
darskimi ukrepi v drugi polo
vici leta za slovensko kmetij
stvo ponovno poslabšali, saj 
imamo pretežno živinorejo.

Predvideni so ugodnejši kre
ditni pogoji, ki bodo omogo
čili, da bo kmetijstvo razpo
lagalo z več sredstvi. Dosti 
lažje (in slabše) je trošiti de
nar iz kredita, kot pa lastne
ga. Posledice ugotavljamo ko
maj takrat, ko moramo vra
čati tako potrošena sredstva.

Dejal je, da spada naš kom
binat med kolektive, ki ob 
koncu leta ne ugotavljajo iz
gub, vendar bo treba z razvo
jem hitreje naprej. Moramo 
se širiti. Kmet ne investira, 
zato bo sčasoma njegova pro
izvodnja dražja od velike 
družbene proizvodnje; ta že 
danes krije obveznosti in da
jatve, ki jih kmet ne bi zmo
gel.

NEUREJENI ODNOSI 
KMETIJSTVO—INDUSTRIJA

V nadaljevanju je Emil Dol
čič dejal:

Imamo tudi druge objektiv- 
(ne težave. Naši industrijski 
proizvodi so predragi. V no
beni drugi državi ni treba da
ti toliko mesa za en traktor 
kot pri nas. Velika rezerva je

— da se priznajo na predlog 
obrata gozdarstva polkvalifi- 
kacije delavcem — sekačem, 
ki so opravili izpit. Vsem se 
dajo potrebna potrdila;

— da odkupimo telefonske 
aparate od PTT Maribor na 
obratih Starše in Sobetinci;

— da nabavimo določeno 
število posebnih kuvert, ki jih 
bo izdalo ob kurentovanju fi
latelistično društvo Ptuj;

— da zavračamo pritožbo 
Karla Friderika proti odločbi 
o premestitvi na novo delov
no mesto, ker je premestitev 
zakonita in upošteva dejansko 
kvalifikacijo imenovanega;

— da povišamo Janku Be
draču, upravniku v Staršah od 
dneva nastopa na tem delov
nem mestu mesečne osebne 
dohodke na 74.000.— din sku
paj z dodatkom;

— da se zavrne naročilo za 
oglas v reviji »Kemija v indu
striji«, da pa se odobri oglas 
v »Kmečkem glasu« v znesku
90.000.— din;

V mesecu decembru 1964 so 
uspešno izvedli tečaj za gozd
ne delavce gozdarski strokov
njaki glede na plan izobraže
vanja v podjetju. Teoretično 
in praktično so obdelali nego, 
varstvo in pravilno izkorišča
nje gozdov, zakon o gozdovih 
itd. Tečaja se je udeležilo 58 
gozdnih delavcev in gozdar
skih delovodjev.

Po tečaju je opravilo 10 ne
kvalificiranih gozdnih delav
cev pred posebno strokovno 
komisijo izpit za priučene 
(polkvalificirane) gozdne de
lavce.

Strokovno komisijo so se
stavljali:

1. Kropej Albert, dipl. ing. 
gozdarstva,

2. Toth Franc, gozdarski 
tehnik in

3. Sotler Ciril, gozdarski 
tehnik.

tudi v birokraciji; ali je po
trebno, da imamo toliko ljudi 
v pisarnah, ko bi lahko s po
enostavitvijo administracije 
in z mehanizacijo pisarniških 
del sprostili marsikateri oseb
ni dohodek. Ali je potrebno, 
da imamo toliko vrst poročil 
za vse mogoče organe, društ
va, uprave in drugo?

Na koncu je dodal, da mo
ramo več delati za uvedbo 42 
urnega tednika. Ostale dejav
nosti bodo kmalu prešle na 7 
urni delavnik. Naši kmetijski 
delavci si bodo iskali boljše 
^pogoje — odhajali bodo naj
boljši. To ni vprašanje samo 
,odbora za uvedbo skrajšane
ga delavnika, ampak vseh or
ganov in vseh enot. Priporočil 
je, da bi si ogledali KGP Ko
čevje, ki je prešlo s 1. 1. 1965 
na 7 urni delavnik. Kmetijski 
kombinat Ptuj ima pogoje, da 
lahko postane svetla točka v 
kmetijstvu Slovenije in Jugo
slavije.

DELITEV PO DELU BOMO 
V LETU 1965 UVEDLI 

Janez Petrovič je povdaril, 
da je velikega pomena VIII. 
kongres, ki je utrl pot naj
boljšemu razvoju samouprav
ljanja. Nato je dejal:

Danes mnogo govorimo o 
delitvi osebnega dohodka po 
uspehu ter ugotavljamo pri 
tem določen odpor. Drži tudi, 
da smo naleteli pri uvedbi 
norm pred leti na mnogo več
ji odpor, pa smo prodrli. Da
nes je pritisk iz proizvajalče
ve strani, zato bo uvedba na

— da odobrimo nabavo po 
10 m’ lesa za gradnjo hiš Ma
rici Turin in Lašiču iz mle
karne in 5 m1 Hildi Bauman 
iz uprave po znižani ceni. Raz
liko do tržne vrednosti lesa 
krije obrat mlekarna oz. u- 
prava;

— da zaprosimo za odloži
tev anuitet, ker smo utrpeli 
škodo po poplavi in toči;

— da pošljemo raznim po
slovnim partnerjem po 6 bu
teljk vina ob novem letu;

— da odobrimo Matildi Mi
količ, vdovi po ponesrečenem 
Antonu Mikoliču, 20.000.— din 
denarne pomoči.

Glede neizkoriščenih dopu
stov so člani za to, da se ne 
plačajo, ker je to proti pred
pisom, razen tega pa bi lahko 
vsakdo dopust izkoristil. Za
devo bo potrebno v prihodnje 
pravilno urediti, prav tako tu
di vprašanje nadur, da ne bo 
okrog obračunov nejasnosti 
in pretiravanja.

Na koncu seje sta se zahva
lila predsednik DS in glavni 
direktor članom DS in UO za 
sodelovanje v letu 1964 ter sta 
jim želela uspešno delo v no
vem letu 1965.

Na predlog te komisije je 
sklenil UO podjetja na svoji 
seji 30. decembra 1964, da se 
delavcem:

Planincu Francu, Žetale 33, 
Nedeljku Alojzu, Savci 4, Hoj
niku Francu, Ritmerk 4, Mla
karju Andreju, Paradiž 57, 
Zebcu Jožefu, Belski vrh 101, 
Koledniku Jakobu, Paradiž 68, 
Koledniku Antonu, Paradiž 42, 
Pušniku Francu, Kungota, Pu- 
šaverju Ivanu, Preša 9 in Ga
lunu Alojzu, Grdina 31 
prizna strokovna usposoblje
nost za priučenega (polkvali- 
ficiranega) delavca v poklicu 
sekač — gojitelj gozdov v goz
darski stroki.

Vsem zgoraj navedenim de
lavcem čestitamo za uspešno 
opravljene izpite.

G. F.

grajevanja po učinku mnogo 
lažja. Pogoj za to je realen 
plan. Letos bo plan gotov že 
februarja, zato trdim, da bo
mo delitev po delu uvedli v 
letu 1965.

Potrebno bo spremeniti del 
organizacije. Nimamo sicer 
vseh pogojev za specializacijo, 
izkoristiti pa moramo vsaj 
tiste, ki jih imamo. Teh pa je 
toliko, da lahko o tem več u- 
krepamo.

Preprečiti moramo prena
šanje stroškov z enote na eno
to in zagotoviti kritje objek
tivnih izgub. Kolektivom, ki 
zmanjšujejo z dobrim gospo
darjenjem izgube, moramo 
ravno tako omogočiti ustrez
no delitev. Imamo veliko 
splošno in upravno režijo; če 
jo zmanjšamo za 5 % pri 1 
miljardi stroškov, je to že 50 
miljonov din. Zganjamo pa 
mnogo birokracije, ker mora
mo pošiljati raznorazna mo
goča poročila od občine do 
zveze v Beograd. Novih dolo
čil za delitev nam ni potrebno 
iskati, ker jih že vsebuje naš 
statut. Več moramo storiti za 
izvajanje teh. Zato sem tudi 
mnenja, da smo danes prema
lo odločno povdarili odgovor
nost, ki jo imamo kot komu
nisti do teh problemov.

Po razpravi je sprejela kon
ferenca predlog komisije o 
povečanju komiteja na 11 čla- 
piov. Nato so izvolili člani na 
tajnih volitvah novi komite 
ZK Kmetijskega kombinata 
Ptuj.

— op —

USPEŠNO aSAKX JUČEN TEČAJ 
XA GOZDARSKE DELAVCE
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Predstavljamo 
predsednike 
delovnih enot

ADOLF ACKO 
DE »Tehnoservis«

STANKO ŽUNKOVI č 
DE Starše

MILAN SINANOVIC 
predsednik zbora delavcev bivše 

DE kobilarne

JANI GÖNC 
DE »Slovenske gorice«

Stanje in predvideno povečanje površin
J _ ^ A ■ A Mnogi člani našega kolektiva še ne poznajo razsežnosti našega kombinata. Zato objavljamo
Pl M 1 H T E| danes karto občine Ptuj, kjer imamo največ površin. Izven meja naše občine imamo na ob-

I M II močju občine Maribor-Tezno 387 ha, Slovenske Bistrice 295 ha ter občine Ormož 25 ha kmetij-
ML I# JI W M W skih zemljišč. Po osnutku 7 letnega plana bomo posedovali v prvi občini 800 ha, v drugi 637 ha

in v tretji 25 ha površin (brez gozdov).
Danes imamo po teritorialnem principu organiziranih 9 kmetijskih obratov, ki posedujejo 

skupno 5.648 ha zemljišč, od tega 4.414 ha obdelovalnih s 1.894 ha njiv in 821 ha nasadov.

STANKO JAUŠOVEC 
DE Zavrč

JOŽE ŠTUMBERGER 
DE Sobetinci

Obrat Podlehnik ima zemljišča pretežno južno od Dravi
nje. Je vinogradniško sadjarski obrat. Po letih je bilo stanje 
zemljišč sledeče:

Površine v ha 1961 1962 1963 1964
Skupno 788 795 872 918
Od tega obdelovalne 775 782 804 851
a) njiv 33 82 80 67
b) nasadov 376 381 397 399

7 letni načrt predvideva, da bo obrat Podlehnik v letu 
1970 hasnoval 1418 ha, od tega 1365 ha obdelovalne (med 
njimi 849 ha nasadov in 97 ha njiv).

Obrat Zavrč je tudi vinogradniški in sadjarski obrat. 
Površine so se po letih spreminjale tako:

Površine v ha 1961 1962 1963 1964
Skupno 487 488 573 615
Od tega obdelovalne 470 471 484 526
a) njiv 43 74 87 90
b) nasadov 261 272 271 242

V letu 1970 pa bo imel Zavrč po programu 980 ha, od tega 
okrog 113 ha njiv in 424 ha nasadov.

Obrat Osojnik ima pretežno sadjarsko smer. Ima pa tudi 
vinograde, poljedelstvo in živinorejo. Gibanje zemljišč po 
letih je bilo:

Površine v ha 1961 1962 1963 1964
Skupno 371 369 343 378
Od tega obdelovalne 349 349 337 372
a) njive 136 139 126 150
b) nasadi 151 150 149 123

V letu 1970 pa predvidevamo, da se povečajo površine na 
1118 ha. Njiv bi bilo 286 ha, nasadov 383 ha, vse obdelovalne 
zemlje pa 1023 ha.

Obrat Dornava je pretežno poljedelsko živinorejski obrat. 
Ima tudi nekaj vinogradov. Gibanje zemljišč je bilo sledeče:

Površine v ha 1961 1962 1963 1964
Skupno 364 365 376 472
Od tega obdelovalne 339 340 352 448
a) njiv 116 117 128 229
b) nasadov 38 36 35 34

Povečanje je predvideno do leta 1970 in sicer na 1570 ha 
vseh zemljišč; obdelovalnih zemljišč 1323 ha, od tega 587 ha 
njiv in 34 ha nasadov.

Obrat Turnišče je poljedelsko živinorejski obrat. Do sedaj 
je razpolagal s sledečimi zemljišči:

Površine v ha 1961 1962 1963 1964
Skupno 249 242 271 309
Od tega obdelovalne 224 217 246 284
a) njiv 123 126 155 226
b) nasadov 6 — — —

Vudi v Turnišču je predvideno močno povečanje zemljišč. 
V letu 1970 bo imel ta obrat vseh zemljišč 1396 ha; obdelo
valnih površin bo 1106 ha, od tega 627 njiv.

Obrat Pragersko ima svoje površine na območju občine 
Slovenska Bistrica. Le manjši del zemljišč je na območju 
ptujske občine.

Površine v ha 1961 1962 1963 1964
Skupno 586 586 591 698
Od tega obdelovalne 583 583 589 692
a) njiv 206 206 221 263
b) nasadov 14 14 12 10

Do leta 1970 bo imel obrat 994 ha zemljišč. Obdelovalnih 
bo 909 ha, od tega 343 ha njiv ter 10 ha nasadov.

Obrat Sobetinci je izrazit poljedelski in živinorejski obrat. 
Je tudi naš najmanjši obrat. Do danes je imel sledeče po
vršine zemljišč:

Površine v ha 1961 1962 1963 1964
Skupno 207 207 166 224
Od tega obdelovalne 205 205 164 221
a) njiv 153 153 113 161
b) nasadov 17 15 15 15

Tudi s predvidenim povečanjem bo obrat Sobetinci med 
najmanjšimi obrati. V letu 1970 bo imel skupno 666 ha 
zemljišč, obdelovalnih 618 ha, od tega 423 ha njiv.

Obrat Starše, ki ima pretežni del zemljišč na tezenski 
občini, je poljedelsko živinorejski obrat. Je nekaj večji od 
obrata Sobetinci.

Površine v ha 1961 1962 1963 1964
Skupno 287 249 237 279
Od tega obdelovalne 285 247 234 271
a) njiv 226 187 178 233
b) nasadov 22 2 —

V letu 1970 pa bo razpolagal z 809 ha zemljišč; obdeloval
nih bo 755 ha, od tega 503 ha njiv.

Obrat Kidričevo je bil do sedaj naj večji obrat po povr
šinah. Tako je imel sledeča zemljišča:

Površine v ha 1961 1962 1963 1964
Skupno 796 798 855 754
Od tega obdelovalne 
a) njiv

792
430

794
368

851
417

748
471

b) nasadov 13 13 13 13

Do leta 1970 pa bo imel 1155 ha zemljišč; od 1115 ha obde
lovalnih površin bo 657 ha njiv.

V gornjem niso površine pod gozdovi, ki jih imamo 
4900 ha (na karti so označeni pikčasto). Površine niso pov
sod točne, kar je razumljivo zaradi tekočega odkupa, nere
šenih arondacij, nevsklajenega katasterskega stanja in 
raznih organizacijskih sprememb.

Do leta 1970 pa bi naj imel kombinat vseh zemljišč 10.100 
ha, z gozdovi skupno okrog 15.000 ha; obdelovalnih površin 
bo 9110 ha, od tega 3640 ha njiv ter cca 1713 ha nasadov. 
Povečanje znaša 60 % napram današnjemu stanju.

— op —
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gozdna površine,

-potj&hlskd površina.
— • —— TGcja cJyciQa,

IVAN ERŽEN 
DE »Osojnik«

FRANC LONČARIČ 
DE Turnišče

SIMON KREPEL 
DE gozdarstvo

JAKOB FEGUŠ 
DE Podlehnik

MARKO ŠTRAFELA 
DE krčitev in melioracije
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NAŠE IZKUŠNJE

UZREJÄ TELET Z LAKTANOM DOBRI REZULTATI V 
KIDRIČEVEM

Krmljenje v Kidričevem po
teka tako:

Vzreja telet je v govedoreji eden izmed največjih tehno
loških in ekonomskih problemov. Vsak živinorejec ve, da 
zahteva vzreja telet vestno in dosledno izvajanje tehnoloških 
postopkov in da je ta proizvodnja zelo draga. Izgube v vzreji 
telet so vsled poginov in zasilnih zakolov velike in dosežejo 
celo 20 — 30 % staleža.

Vsi ti problemi postajajo 
spričo specializacije proizvod
nje in večje koncentracije te
let v pitališčih in vzrej nih sre
diščih iz dneva v dan vse bolj 
pereči. Zaradi tega so usmer
jene sodobne prakse in znan
stvene raziskave na iznajdbo 
takih tehnoloških procesov, ki 
bi dali ob omenjenih pogojih 
v proizvodnji najboljše proiz
vajalne in ekonomske rezulta
te. Do sedaj so znani nasled
nji načini vzreje telet:

— sesanje krav (eno ali več 
telet sesa kravo), napajanje s 
polnim mlekom ali v kombi
naciji s polnim in posnetim 
mlekom ter v novejšem času 
napajanje z nadomestki za 
naravno mleko, pri nas zna
nimi pod imenom laktan, pre- 
starter in regenerirano mleko.

Katero od omenjenih tehno
logij bomo vpeljali v praksi, 
je odvisno od splošnih proiz
vajalnih pogojev, od cene 
mleka in žive teže telet, od 
razpoložljivih kadrov, hlev
skih kapacitet itd. V naših 
proizvajalnih pogojih je vseka
kor najbolj drag način vzreje 
telet s polnim mlekom, pri 
katerem posesa tele ali popije 
cca 1.000 litrov mleka. Ce upo
števamo, da dobimo danes za 
1 liter mleka s premijo vred 
cca 100 din, je izdatek za vzre
jo samo v mleku 100.000 din 
po enem teletu. Že ta podatek 
nam pove, da pomeni ta na
čin vzreje telet čisto izgubo. 
Napajanje telet v kombinaciji 
s polnim in posnetim mlekom 
ravno tako v naših pogojih 
ne pride v poštev, ker izdelu
jemo iz posnetega mleka ju- 
golit, preko katerega se mle
ko neprimerno boljše vnovču- 
je kot bi to bilo sicer preko 
teleta. Zaradi vsega navedene
ga smo se odločili, da preide
mo na vzrejo telet z napaja
njem z laktanom.

KAJ JE PRAVZAPRAV 
LAKTAN?

Osnovna sestavina laktana 
je posneto mleko v prahu, ka
teremu smo dodali vitamine

in maščobe — hranljive snovi 
polnega mleka. Poleg tega so 
v laktanu še antibiotiki, s ka
terimi povečujemo obrambno 
moč teleta proti raznim bo
leznim. Namesto mlečne ma
ščobe so dodane rastlinske 
ali živalske maščobe, katere 
so cenejše. Cena za tako mle
ko je občutno nižja od narav
nega mleka in znaša cca 30 — 
36 din za liter. Z laktanom ni 
možno zamenjati mleziva (ko- 
lostrum), ki vsebuje posebne 
zaščitne snovi, ki jih ima kra
va v brejosti in ki služijo kot 
zaščita teletu v prvih dneh 
življenja. Zaradi tega lahko 
začnemo s prehrano telet z 
laktanom šele od 7. dneva 
starosti, to je po napajanju z 
mlezivom. Ob napajanju z 
laktanom pokladamo obvezno 
teletom odgovarjajoči Starter 
— krmsko mešanico, ki vse
buje kvalitetna beljakovina- 
sta krmila, posneto mleko v 
prahu, dekstrinirana žita, vi
tamine, mikro elemente ter v 
manjši meri antibiotike. Nuj
no je, da je taka mešanica 
zraven krmilne vrednosti še 
okusna, da bi jo živali začele 
čimprej konsumirati.

Nujna je skrbna priprava 
laktana in čistoča posode za 
napajanje telet. Laktan se me
ša z vodo v razmerju 1 : 9 s 
tem, da se meša v začetku 
manjša količina laktana v 
topli vodi, da dobimo gosto 
kašo brez kepic. Potem doli
jemo ostanek vode v razmer
ju 1:9; temperatura mleka 
mora biti ob pokladanju 37 — 
38" C.

Normativi za prehrano se 
medsebojno nekoliko razliku
jejo, vendar moramo pri vseh 
zasledovati smoter, da se ži
vali ob pokladanju čim manj
ših količin laktana čim prej 
navadijo na konsumacijo 
močnih krmil in sena; ta mo
rajo biti vedno na razpolago. 
Ravno tako morajo imeti te
leta na razpolago svežo vodo. 
Teleta pri takem načinu vzre
je zlasti v prvih 30 dneh sta
rosti nekoliko gladujejo, zato

niso tako debela in so prirast
ki občutno manjši (650 — 700 
gr na krmni dan) kot pri pre
hrani s polnim mlekom. Ven
dar nas to ne sme motiti. Vse 
kar so živali v prvih 30 dneh 
izgubile, bodo v poznejši dobi 
pridobile le s to razliko, da 
so ti kilogrami znatno cenejši 
od tistih, ki bi jih dobili s 
polnim mlekom.

Največ izkušenj ima na na
šem kombinatu v prehrani 
telet z laktanom Kidričevo. 
Na tem obratu so pričeli z 
uporabo laktana že proti kon
cu 1963. leta.

Do 14. dneva starosti teleta 
sesajo polno mleko (8 litrov 
na krmni dan). Potem odsta
vijo teleta in jih -razporedijo 
v hlev za teleta po 5 v vsak 
boks. Sedem dni jih navajajo 
na napajanje z laktanom in 
to vsakega posamezno iz ved
ra, tri krat na dan. Po tem 
času se teleta že privadijo na 
laktan in jim tega vsujejo v 
korito, da ga vseh pet telet v 
boksu jemlje hkrati. Sedaj 
napajajo teleta samo dvakrat 
dnevno.

Napajajo po naslednji she
mi:

Starost v 
dnevih

Polno mleko 
na dan

Skupaj Laktan 
na dan

Skupaj

1 — 14 8 112 1 _
15 — 22 privajanje cca 4 28
23 — 53 8 240
54 — 61 6 42
62 — 16 4 56

112 366

Teleta ostanejo v boksih do 
120. dneva starosti, ko gredo 
v pitanje oziroma v nadaljno 
plemensko rejo.

Že od 14. dneva starosti 
naprej imajo teleta na razpo
lago po volji seno, Starter, 
krmsko mešanico in vodo, po 
50. dnevu starosti pa še dob
ro koruzno silažo. Do približ
no 35. — 40. dneva starosti 
dobijo teleta samo Starter, po 
tem času pa začno mešati s 
Starter jem cenejšo krmsko 
mešanico. Po 70. — 80. dnevu 
starosti uporabljamo samo to 
mešanico. Na ta način so se 
teleta privadila jemati vso 
koncentrirano in voluminozno 
krmo. V nadaljni reji ni več

težav, kar pa je pri načinu 
reje pri sesanju krav vedno 
velik problem.

Z navedeno tehnologijo so 
dosegli v Kidričevem pri 310 
odstavljenih teletih na krmni 
dan —računajoč dobo teleta 
ido 120 dni starosti, 0,83 kg 
prirastka (v prvih 60 dni pa 
cca 0,70 kg), po ceni 474.— din 
(obračunska kalkulacija za 9 
mesecev) ali za 20,60 din 
manj po kilogramu kot v 1963 
letu, čeravno so se v tem času 
močna krmila in delovna sila 
močno podražila.

Na krmni dan in po teletu 
so porabili naslednjo količino 
krme:

Krmilo

laktan 
Starter 
TL —pit 
seno
koruzna silaža

V 1964 letu smo začeli tudi 
na drugih obratih uporabljati 
laktan pri vzreji telet. Danes 
lahko ugotovimo, da so z 
majhnimi izjemami rezultati 
v glavnem povsod zadovoljivi 
tako, da ni razloga, da ne bi 
s to tehnologijo še nadalje

Krmni Po teletu
dan skupno

2,20 lit. 360 lit.
1,08 kg 130 kg
0,40 kg 50 kg
1,95 kg 234 kg
1,22 kg 146 kg

vali. Izkušnje v Kidričevem, 
ki jih bo potrebno še izpopol
njevati, naj pomagajo tistim, 
ki jim še ni uspela vzreja 
telet z laktanom.

Dragan Bosnič 
dipl. ing. agronomije

S POTI PO ITALin
Mednarodna razstava embalaže v Parmi

Trgovinska zbornica SRS, 
Center za embalažo v Ljublja
ni, je pripravil strokovno ek
skurzijo s potovalno agencijo 
Kompas, Ljubljana od 20. do 
27. septembra t. 1. v Italijo. 
Naš upravni odbor je na svoji 
seji dne 20. 8. t. 1. sklenil, da 
se te ekskurzije udeležita ko
mercialist Mlakar Jurij in u- 
pravnik obr. »Osojnik« Glušič 
Miran z nalogo, da bi na itali
janskem tržišču spoznala način 
prodaje sadja in zelenjave ter 
si ogledala veliko mednarodno 
specializirano razstavo sadne 
in zelenjavne embalaže in stro
jev za konzerviranje v Parmi, 
udeležila pa bi se tudi posveto
vanja o pripravi sadja in ze
lenjave za potrošnika.

Po prestopu državne meje v 
Kranjski gori nas je pot vo
dila čez Dolomite in Južno Ti
rolsko, v naslednjih dneh pa 
čez pokrajine, — avtonomne 
province: Trentino, Lombardi
jo, Ligurijo, Emilijo in Veneto 
nazaj čez Trst domov, to je po 
severni Italiji, ki je izredno 
obljudeni del države. To boga

to kmetijsko območje tvori v 
glavnem Padska nižina, ki jo 
oklepa s severa masiv Alp, z 
juga pa masiv Apeninov, od 
zapada Sredozemsko-Ligursko 
morje, od vzhoda pa Jadran
sko morje.
Bežno smo si ogledali večja 
mesta, skozi katera smo poto
vali:
Bolzano (374.600 preb.),
Trento (410.800 preb.),
Brescia (881.500 preb.),
Milano (2,150.000 preb.),
Genova (1,019.000 preb.),
Parma (389.000 preb.),
Bologna (836.900 preb.),
Ferara (399.800 preb.).
Trst (299.100 preb.).
Ta mesta so precej velika za 
naše pojme če jih primerjamo 
z našo Ljubljano (145.000 pre
bivalcev), so na sorazmerno 
kratkih medsebojnih raz
daljah, saj ne presega krožna 
pot skozi vsa ta mesta 1.500 
km. Mesta, skozi katera smo 
potovali so izredno lepa, pol
na znamenitosti in zgodovin
skih obiležij. Ponosna so na 
edinstvene znamenitosti na 
svetu.

NARAVNI POGOJI SO ZELO 
UGODNI

Območje severne Italije ob
sega v glavnem Padska nižina, 
ki ima povprečno zimsko tem
peraturo 3 °C ter 500 — 750 mm 
letnih padavin. V temperatur
nih nihanjih nimajo ekstre
mov, to je zelo nizkih zimskih 
temperatur ali zelo visokih 
letnih temperatur. Padavin 
dobijo skoraj za polovico manj 
kakor pri nas na Štajerskem, 
imajo pa zelo gosto mrežo 
rek (največja je Pad, ki je 
dolga 672 km z 75.000 km2 po
rečja). Zelo spretno je izrab
ljajo za namakanje, imajo naj
različnejše namakalne siste
me, od natapanja do rošenja 
in umetnega dežja. Padska ni
žina je nastala iz materiala 
alpskih in apeninskih rek. Ima 
zelo dobro, globoko zemljo in 
prav ti pedološki in klimatski 
faktorji omogočajo, da je ta 
pokrajina tako bogata. Tem 
naravnim pogojem pa se še 
pridružuje zelo ugoden geo
grafski položaj, saj je pokra
jina po svojih suhozemnih in 
morskih poteh ugodno pove

zana s srednjo Evropo in z 
prekomorskimi deželami.

Med potjo nas je posebno 
zanimalo sadjarstvo in vino
gradništvo v teh pokrajinah. 
Zelo lepe sadovnjake smo vi
deli v okolici mest Bolzana, 
Bologne, Parme, Ferare in Pa
dove. Nasadi so izključno v 
ravninskih predelih in to ne v 
velikih strnjenih kompleksih. 
Plantaža obsega običajno 3—5 
ha ali pa so drevesa nasajena 
v kordonih kot obrobni paso
vi poljedelskih parcel. Tak 
sistem sadjarjenja narekujejo 
njihovi gospodarski sistemi, 
saj je tukaj pretežno privatni 
sektor, ki ima večji del sa- 
djarsko-poljedelske proizvod
nje. Vendar ni mogoče teh sa
dovnjakov primerjati z naši
mi kmečkimi sadovnjaki. 
Kmetje so povezani organiza
cijsko, zlasti pa strokovno v 
takozvane »konzorcije« s po
dobno vlogo kot so pri nas 
kmetijske zadruge, sicer paše 
z večjim povdarkom strokov
ne pomoči in sistema predela
ve ter plasiranja na trg.

V sadovnjakih imajo Itali
jani visoko intenzivno agro
tehniko, ki se odraža v popol
ni zaščiti, saj škrope nasade 
po 16 krat letno, s popolno 
čisto obdelavo tal prek celega 
leta in da dosledno preskr

6

NOVI ČLANI KOMITEJA 
ZK KK PTUJ

V imenu volilne komisije je Maru
ša Grabrijan prebrala rezultate 
volitev v novi komite ZK kombi

nata

V komite Zveze komuni
stov Kmetijskega kombina
ta Ptuj so bili izvoljeni:

Ciglar Franc 
Doplihar Cvetko 
Ganza Alojz 
Glušič Miran 
Gobec Jožica 
Golob Franc 
Ivanuša Avgust 
Majcenovič Franc 
Polič Oton 
Rajh Aleksander 
Vogrinec Milan

Presežen plan 
izvoza

Naš kombinat je za leto 1964 
planiral za 350.000 dolarjev 
vrednosti izvoza, dejansko pa 
smo do 31. 12. 1964 izvozili 
vina za 403.623 dolarjev. V 
tej vsoti so všteti tudi v tuji
no prodani konji iz kobilarne 
v Turnišču.

Potreba po 
moderni klavnici
V predlogu za 7 letni plan 

našega kombinata je predvi
dena gradnja moderne klav
nice za klanje govejih pitan
cev in bekonov iz tumiške 
farme. Predračunska vrednost 
dovršene in opremljene klav
nice bo 1,5 milj ar de din. Zgra
jena naj bi bila že v letu 1966.

bujejo rastline z vodo potom 
namakanja. Nasadi so mlajši 
in imajo zelo lepo sadje, tako 
da dosegajo visokokvalitetno 
sadje z intenzivno sortno bar
vo in okusom. Vzgoje sadnih 
vrst so moderne, predvsem na 
palmeti in so tako prikrojene 
vsestranski uporabi mehani
zacije.

Vinogradi so prav tako v 
glavnem v teh pokrajinah v 
ravninskih predelih in mnogo 
nasadov je že obnovljenih po 
Belussijevem sistemu, kjer so 
velike medtrsne razdalje, trta 
pa speljana v višino 3 da 4 m, 
podobno kot je to žična arma
tura v hmeljskih nasadih. Ta
ki nasadi dajejo 3, pa tudi več 
vagonov pridelka letno.

(Konec sledi)

REŠEVALCEM NAGRADNE 
KRIŽANKE »KOMBINAT«
Obveščamo naše bralce, da 

smo podaljšali rok za pošilja
nje rešitev naše nagradne kri
žanke iz 5. številke »Poroče
valca« do 20. februarja 1965.

Uredništvo

Postanite naš 
reden dopisnik!



PREDVOLILNA AKTIVNOST

Evidentiranje združeno z razpravo o problemih
Sedanje priprave na letošnje volitve v občinske, republiško in zvezno skupščino zagotav

ljajo med članstvom ZKS, SZDL in drugih organizacij ter društev v krajevnih skupnostih in v 
kolektivih temeljito izbiro vseh aktivnih občanov, od katerih pričakujemo pravilno razumeva
nje in izvrševanje nalog evidentiranih in pozneje kandidiranih ter izvoljenih ljudskih predstav
nikov v skupščinah in organih delavskega samoupravljanja.

Taka izbira in evidentiranje občanov pomeni zagotovitev novih moči v skupščinah in v 
organih delavskega samoupravljanja, obenem pa tudi razbremenitev raznih funkcionarjev, ki 
ne zmagujejo vseh nalog in zato hromijo aktivnost demokratičnih teles v katere so bili izvoljeni.

TEŽAVE UPRAVLJANJA V 
DELOVNI ENOTI UPRAVE

Sidikalna podružnica upra
ve kombinata je imela pred
volilni sestanek 20. januarja 
1965.

Dnevni red je bil zanimiv, 
saj je poročala prvič po izvo
litvi sveta delovne enote upra
ve njegova predsednica Hele
na Hojnikova o njegovem de
lu. Začetno nejasnost, kaj naj 
svet konkretno razpravlja, je 
zamenjala nova, kdo mora iz
vajati sklepe sveta. V kolikor 
tega vprašanja ne rešimo, je 
vsaka seja podobna mlatenju 
prazne slame, saj ostanejo 
sklepi samo na papirju. Ugo
tovila je tudi, da potrebujemo 
pravilnike, ki bodo nagraje 
vali po uspehu, smatra pa, da 
bi merjenje dela posamezni
kov povzročilo več dodatnih 
stroškov kot pa koristi. Nato 
je odbornica občinske skup
ščine Ptuj Sonja Kravosova 
poročala o delu občinskih or
ganov v preteklih dveh letih.

Predsednik podužnice je se
znanil člane z volitvami v raz
ne skupščinske organe ter 
razložil način in namen zbi
ranja (evidentiranja) kandi
datov. Prebral je predlog iz
vršnega odbora naše podruž
nice o članih, ki so pokazali s 
svojim dosedanjim delom do
ločeno aktivnost. Po nekaterih 
dopolnitvah so bili predlagani 
za razne organe podjetja in 
občine:

Franc Majcen, Metka Hri- 
bemih, Jože Krajnc, Albina 
Širec, Leopold Vertič, Marija 
Čeme, Marjan Čuček, Bruno 
Turk, Oton Polič, Marija Tu
šek, Matko Zemljič, Helena 
Goričan, Franc Golob, Ivan 
Skočir, Anton Kekec, Anton 
Potočnik, Ciril Kolarič in Filip 
Pisar.

Za odborniške kandidate za 
občinsko skupščino Ptuj sta 
predlagana Milan Starki in 
Matko Zemljič, za republiško

skupščino Aleksander Kravos, 
Milan Makoter in Janko Be
drač, za zvezno skupščino pa 
Miran Glušič in Jože Reisman.

Po razpravi so potrdili čla
ni poročilo predsednice sveta 
delovne enote s popravkom, 
da bo kljub težavam individu
alnega merjenja učinka le 
tega pravilnik moral upošte
vati.

Delo sveta po mnenju neka
terih že določa statut. Več bo 
potrebno misliti na stroške u 
prave, kot so telefon, repre
zentanco, reklamo in na dru
go; nekateri namreč menijo, 
da se sredstva večkrat nepra
vilno trošijo.

EVIDENTIRANJE 
V MLEKARNI

Tudi v obratu mlekarna so 
evidentirali na sestanku sindi
kalne podružnice člane, ki 
imajo pogoje za kandidiranje 
v razne organe na bodočih vo
litvah. Za organe podjetja, 
obrata in dmžbenih organiza
cij so predlagani:

Viktor Slanič, Slavko Lašič, 
Anton Pongrac, Ivan Lah, 
Alojz Murko, Marija Voglar, 
Jožica Gobec, Alojzija Murko, 
Alojz Zavec, Ivan Grajfoner, 
Ivan Go j košek, Martin Vido
vič, Anton Petemik, Justika 
Janežič, Rozika Korpar, Janez 
Zavec, Franc Lah, Franc Jun
ger, Franc Zemljarič, Bariča 
Kotolenko, Avgust Vilčnik, 
Franc Cerpnjak.

Za kandidata za občinski 
zbor:

Mirko Mohorič; za republi
ški in zvezni zbor: Stane Gu
štin, dipl. ing. kemije.

NEUREJENA DELITEV 
OSEBNIH DOHODKOV

V delovni enoti »Slovenske 
gorice« so se na predvolilnem 
sestanku sindikalne podružni
ce dogovorili, da bo občni 
zbor 13. II. 1965.

Upožar j ali so na težko in 
zdravju škodljivo delo v kle

teh, ni pa ustreznega nagraje
vanja. Dohodek, dosežen z 
marljivostjo delavcev, se od
vaja pasivnim obratom kom
binata, sami pa od tega nima
jo ničesar.

Bilo je tudi vprašanje, kam 
je šlo cca 4 do 5 milj ono v 
ostanka dohodka, ki je še 
ostal po kritju izgub ostalih 
obratov v 1. 1963. Sindikalna 
podružnica tudi smatra, da s 
30 % članarine, ki ji ostane, 
ne krije svojih potreb.

Razpravljali so še o zdrav
stveni zaščiti ter o možnosti 
letovanja na morju.

Feliks Bagar, tajnik občin
skega sindikalnega sveta Ptuj, 
je pojasnil prisotnim pomen 
predstoječih volitev v razne 
skupščinske organe ter način 
kadrovanja aktivnih članov 
za možne kandidate. Nato so 
predlagali člani podružnice za 
evidentiranje naslednje člane:

za razne organe občine, o- 
brata in podjetja:

Franc Medved, Ivan Ilovar, 
Jože Goričan, Aleksander Rajh, 
Viktor Hedžet, Jožef Fišinger, 
Fanika Indžič, Konrad Plohl, 
Marica Vidovič, Ivan Sušeč, 
Borut Krivec, Lovrenc Kosta
njevec, Alojz Tovornik, Lizika 
Pondrk, Zora Jelenek, Miro 
Cobelj, Dragica Tasovec, Mar
jan Dostal, Franc Malek, An
ton Cestnik, Srečko Širovnik, 
Jakob Trafela, Franc Prelog, 
Katica Črešnik, Pepca Kos in 
Marica Franj kovič;

— za občinski gospodarski 
zbor: Franca Krivca, direktor
ja komerciale kombinata;

— za republiški gospodar
ski zbor: Janija Gönca, eno
loga obrata;

— za Zvezni gospodarski 
zbor: Mirana Glušiča, uprav
nika obrata »Osojnik«.

V »TEHNOSERVISU« SO 
USTANOVILI MLADINSKO 

ORGANIZACIJO
Na predvolilnem zboru sin

dikalne podružnice naše me-
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Predlog za 42 urni tednik
Obrat gozdarstvo je izdelal leta 1964 predlog za prehod na 

skrajšani delovni čas. Pri tem je bila dolžnost našega obrata, 
da se ugotovi, če obstojajo stvarni pogoji za ta prehod.

Pri izvršenih analizah smo 
upoštevali poleg pozitivnih re
zultatov, ki jih bo dal skraj
šan delovni čas ob večji de
lovni sposobnosti, predvsem 
naslednje elemente:

— obseg proizvodnje,
— celotno maso nove vred

nosti,
— povprečni osebni doho

dek na enega delavca in stop
njo akumulacije.

Navedeni elementi ne sme
jo z uvedbo 7 urnega delov
nika poslabšati gospodarske
ga stanja obrata.

Stalno spremljanje proiz
vodnje in proizvodnih učin
kov je zahtevalo v letu 1964, 
da se menja pravilnik o nor
mah in o delitvi osebnega do
hodka. Vsa dela so se izvajala 
v akordih. Vsled mehanizira
nega dela pri sečnji in smo
trni organizaciji dela v skupi
nah, je povišal obrat s 1. 4. 
1964 norme za sečnjo in izdela
vo od 25 do 359(b in jih je prila
godil povprečnim normam 
gozdnih gospodarstev v Slove
niji. Učinek je bil pozitiven, 
ker smo dvignili istočasno z

dvigom norm sorazmerno tu
di akordne cene.

V gozdarski proizvodnji je 
specifično, da je omejen ob
seg produkcije gozdnih sorti- 
mentov s prirastkom, iz česar 
sledi, da je neposredni rezul
tat zvišanja produktivnosti 
znižanje števila zaposlenih de
lavcev. Zvišanje norm je omo
gočilo v vseh fazah uvajanje 
mehanizacije v gozdno proiz
vodnjo in temu primerno novo 
organizacijo dela.

V preteklih letih je oprav
ljeno delo v gozdarstvu na na 
šem območju v tem smislu 
ki ga lahko prištevamo k so 
dobnemu načinu izkoriščanja,

Uvedena je mehanizacija, od 
poseka do oddaje (motorne 
žage, sankaške plošče in pre
vozi s kamioni s Hiab napra
vo).

Zgrajenih je več kilometrov 
gozdnih cest, poti, vlek in je 
s tem izboljšano cestno o- 
mrežje.

Usposabljanje gozdnega de
lavca (strokovni tečaji) je 
izboljšano in boljša je organi
zacija dela pri izkoriščanju

hanične delavnice so bili evi
dentirani naslednji člani ko
lektiva:

Janko Junger, Milan Pečnik, 
Adolf Meglič, Peter Cimerman, 
Stanko Petek, Ivan Bezjak, 
Valentin Rijavec, Franc Čuš, 
Franc Štrucl, Franc Štebih, 
Viktor Ščavničar, Ivan Kova- 
čec, Ivan Lah, Stjepan Jam
brek, Stanko Molnar, Janez 
Horvat, Franc Korošak in 
Stanko Petek.

Nadaljnji predlogi:
Za kandidata za občinsko 

skupščino:
Janko Bedrač iz Starš in 

Adolf Ačko; za republiški 
zbor: Alojz Ganza, upravnik 
obrata in Viktor Lukman iz 
Podlehnika; za zvezni gospo
darski zbor: Miran Glušič iz 
obrata »Osojnik«.

Na sestanku so se strinjali 
s predlogom za ustanovitev 
mladinske organizacije. Va
lentin Rijavec, Ivan Lah in 
Janez Horvat so zadolženi za 
izvedbo ustanovnega občnega 
zbora.

Kritizirali so tudi, da so 
gradbena in montažna dela v 
novih garažah slabo izvršena 
ter so zahtevali ugotovitev 
krivcev za takšno stanje.

VEČ STIKA 
UPRAVE Z OBRATOM

Na sestanku kolektiva v Ki
dričevem so razpravljali o 
velikem navalu na blagajno 
vzajemne pomoči, o problemu 
delovnega časa in o zimskem 
nizkem zaslužku. Ugotovili so 
tudi, da ni upravna služba v 
zadostnem kontaktu z dejan
skim življenjem na obratu, 
zato tudi ni pravega zanima
nja te službe za probleme o- 
brata.

Povdarili so, da ni na obra
tu možno dobiti pravilnikov o 
delitvi čistega dohodka, o de
lovnih razmerjih, o pravicah 
delovodij in o uporabi lastnih 
prevoznih sredstev za službe
ne potrebe.

Za razne organe so bili evi
dentirani naslednji člani ko
lektiva:

Jakob Majcen, Štefan Vo
grinc, Janko Kodrič, Antonija 
Zajšek, Franc Šalamon, Ivan 
Verdenik, Terezija Vreže, Si
mon Zajc, Franc Jakovi j e v, 
Marjan Vogrinc, Anton Za j ko, 
Marica Weis, Franc Pajnkiher, 
Drago Moge, Cilka Vidovič, 
Ivan žuža, Frančka Ivančič, 
Alojzija Toplak, Nežika Weis, 
Marica Vidovič, Stanko Dob
nik, Anton Klasinc, Jože Ein
falt, Terezija Škerget, Martin 
Lozihšek in Betka Vaupotič.

Za republiški zbor so evi
dentirali Milana Makoterja, 
upravnika obrata.
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SESTANEK UPRAVNIKOV

delovnega časa na delu. Pod
jetje, oziroma obrat bo naba
vil za standard delavcev ter
mo posode za toplo hrano, da 
se bo lahko delavec pravilno 
in zadostno hranil in da ne bo 
izgubljal časa za pripravo to
ple hrane, posebno v zimskem 
času, ko izgubimo v ta namen 
tudi po eno delovno uro.

Skrb delavcev je tako u- 
smerjena, da se poslužujejo 
čim sodobnejšega orodja, se
kir, ročnih in motornih žag, 
da pravočasno prihajajo na 
delo ter da dosežejo že v prvih 
urah dela potreben učinek, 
da bodo lahko dejansko izko
riščali ugodnosti 42 urnega 
delovnega tedna, obenem pa 
da bodo dosegali predviden in 
že dosežen osebni dohodek; 
ta bo realiziran le tako, da bo 
zvišana storilnost ter bo za
služek na enoto izvršenega 
dela enak kot v pogojih 48 ur
nega delovnega tedna.

Predlog smo poslali vsem 
odgovornim organom ter pri
čakujemo ugodno rešitev še v 
tem mesecu. Tako bomo lah
ko prešli že februarja, najka
sneje pa marca, na 42 umi 
tednik v našem obratu.

Simon Krepfl

18. januarja so se zbrali pr
vič v letošnjem letu v dvorani 
1C vsi upravniki kmetijskih o- 
bratov, gozdarstva in strokov
ni referenti.

Razpravo so pričeli o pro
blemih požarne varnosti, o 
sanaciji vodnjakov in o od
stranjevanju neprimernih od
padkov po obratih. Dosti 
stavb je že opremljenih s stre
lovodi, ostale pa bo treba po
stopoma opremiti, ker ni za 
to dovolj denarja. Zato bodo 
sestavili upravniki plan po
treb, ki ga bo potrdil DS. Do
menili so se tudi:

— da bodo zavračali račune 
»Tehnoservisa«, če ne bodo 
specificirani;

— da morajo vrniti delavci, 
ki zapustijo delovno mesto, 
delovno obleko in gumaste 
škornje ali pa jih plačati;

— da se predlaga DS, naj o- 
dobri nakup gumastih škor
njev za vse delavce;

— da se organizira za po
trebe obratov dvomesečni te
čaj za minerje.

Dokončno so se tudi dome
nili, kako bodo pravilno obra
čunali dejanske nadure za le
to 1964; v bodoče se lahko 
izplačajo nadure samo meseč
no, če so bile odrejene s pis
menim nalogom.

Glavni direktor je poročal, 
da že imajo vsi večji kombi
nati v Sloveniji specializacijo 
in ustrezno delitev osebnih 
dohodkov. Predlaga, da bi si 
ogledali nekateri upravniki in 
uslužbenci poslovanje agro
kombinata »Emona« v Ljub
ljani. Predlog je bil soglasno 
sprejet.

Na predlog šefa plansko 
analitskega sektorja so zadol
ženi upravniki za tesnejše so
delovanje pri izdelavi plana.

Zato bodo med drugim takoj 
pripravili predloge režijskih 
stroškov obratov, investicij
skega vzdrževanja, stroške 
tehnične varnosti, cenika del 
in predloge norm.

Priporočili so:
— vsak obrat naj si pravo

časno priskrbi za svoje potre
be dovolj sezonskih delavcev; 
pripraviti morajo menze in 
sanitarne prostore;

— z obratom gozdarstva naj 
se obrati pravočasno dogovo
rijo o dobavi potrebnih koli
čin hmeljskih drogov;

— ne strinjajo se s prevo
zom telet v mrzlem in dežev
nem vremenu. Tudi teža telet 
ne dosega vedno 90 kg, kot je 
dogovorjeno za prevoz;

— priporočajo nabavo do- 
voljnega števila kombajnov, 
da ne bo zastoja ob žetvi;

— vsi upravniki se strinja
jo, da bi začeli s proizvodnim 
sodelovanjem s kmeti.

Velik interes za sodelovanje 
kažejo kmetje posebno v Ha 
ložah, Staršah in v Dornavi. 
O začetku kooperacije bi ob
vestili z objavo v časopisu.

Na koncu je bilo govora o 
morebitni potrebi organizira
nja razstave naše plemenske 
živine. Do sklepa ni prišlo, 
ker bo potrebno o tem še 
dobro razmisliti.

Čestitka
Na višji agronomski šoli v 

Mariboru sta v decembru 1964 
diplomirala člana našega ko
lektiva Anton Horvat in Mar
jan Brglez.

Novima inženirjema kmetij
stva iskreno čestitamo.

KAZNOVANA NEPOŠTENOST
Naša bivša uslužbenca, Srečko Babosek, poslovodja mes

nice v Ptuju, in blagajničarka mesnice Rozalija Pernat sta se 
morala zagovarjati pred Okrožnim sodiščem v Mariboru zaradi 
nepoštenosti.

Z napačnim tehtanjem in s 
privago sta potrošnike ogolju
fala za 660.000.— din. Po nju
nem priznanju sta si mesečno 
razdelila okrog 20.000.— din. 
V preiskavi sta sicer priznala, 
da je bil mesečni »presežek« 
sicer večji, vendar sta to na

razpravi zopet zanikala.
Ob aretaciji so za sekalno 

mizo v mesnici našli skritih
108.000,— din.

Sodišče je Baboseka obso
dilo na 2 leti strogega zapora, 
Pernatovo pa na 18 mesecev 
strogega zapora.



Liziki Dirnbek

Upokojenci na novoletni slovesnosti v dvorani podjetja.

Nato pa šel je v pokoj..
28. decembra preteklega leta 

so se zbrali v dvorani podje
tja člani našega kolektiva, ki 
so izpolnili v letu 1964 pogoje 
za upokojitev.

Ob lepo pripravljeni novo
letni jelki se je zahvalil upo
kojencem za njihov velik pri
spevek v dosedanjem delu 
glavni direktor Janez Petrovič. 
Da bi se jim oddolžili, je sma
tral DS za potrebno, da bi 
pripravili ob koncu leta pogo
stitev in obdaritev za upoko
jene člane kolektiva. Na kon
cu je obljubil prisotnim, da 
jim bodo tudi v bodoče razne 
službe kombinata rade poma
gale pri reševanju njihovih o- 
sebnih zadev, posebno okrog 
pokojnin.

Po obdaritvi je bilo skupno 
kosilo. Ob kozarcu vina so na
to obujali spomine na preho

jeno pot in so ugibali, kako se 
bodo prebijali v naprej, konč
no pa je prevladalo splošno 
veselje. Slišala se je marsika
tera »okrogla«. Posebno Maje
rič iz Destemika se ni dal 
ugnati ter je skrbel za veselo 
razpoloženje.

Končno pa drugače tudi ni 
bilo možno. V njihovih novo
letnih vizitkah so namreč 
lahko brali verze »kombinato- 
vega« pesnika:

>BiI je mlad in krepak, 
da jekleno palico bi zvil, 
v dolgih letih svojo moč 
v delu je pustil . . .
Nato pa šel je v pokoj 
in rad je sladko vince pil.«

In kdo bi se temu uprl? 
Prijeten je občutek, ko veš, 

da te kolektiv ni in te ne bo 
pozabil.

Drobne xani m I vo st i
V LETU 1970

315 VAGONOV GROZDJA
Naš 7 letni perspektivni plan 

predvideva obnovo sodobnih 
vinogradov na terasah, kjer 
bo omogočeno pretežno me
hanizirano obdelovanje. Kon
cem leta 1970 bi imeli že 413 
ha nasadov, ki bodo dali o- 
krog 315 vagonov grozdja. Za 
njegovo predelavo bomo v le
tih 1965/66 nabavili sodobno 
opremo, v naslednjih letih pa 
bomo še zgradili moderno 
klet.

POVEČANJE STALEŽA 
GOVEJE ŽIVINE

Predlog 7 letnega plana 
predvideva, da bomo v letu 
1970 imeli 8.000 glav goveje 
živine. Od tega bo 2.000 krav 
molznic in 5.000 pitancev.

100.000 PRAŠIČEV LETNO
Kmetijsko industrijski kom 

binat »Sljeme« je začel graditi 
v Sesvetih pri Zagrebu veliko 
farmo za prašiče. V njej bodo 
letno vzredili 100.000 prašičev. 
Ker bo krmljenje, napajanje 
in čiščenje avtomatizirano, bo 
do delavce že med gradnjo 
usposobili za svoje delo s po
sebnim šolanjem. Za gradnjo, 
opremo in osnovno čredo 
predvidevajo 6,3 miljarde di
narjev. Prvo serijo pitancev 
bodo dali v zakol že v sredini 
leta 1966.
POSEJANIH MANJ POVRŠIN 

V JUGOSLAVIJI
Zaradi slabega vremena je 

bilo posejanih v jeseni 1964
i i - ./n g______ '___________

le okrog 1,7 miljonov ha po
vršin s pšenico. To je okrog 
20 % površin manj kot jih 
običajno posejemo. Pšenica je 
kljub pozni setvi dobro vzklila.

NOV OBRAT 
»SLOVENIJA VINO«

Brežiško podjetje »Vino 
Brežice« se je letos priključi
lo kot obrat k največjemu slo
venskemu podjetju za promet 
z vinom »Slovenija vino« v 
Ljubljani.

»Slovenija vino« je izvozilo 
do polovice decembra 1964 že 
1000 vagonov vina v vrednosti 
nad 2 milijona dolarjev.

NOVA CESTA V MIHOVCE

Delovna enota Kidričevo 
gradi cesto v Mihovce. Delo 
so začeli 6. 1. 1965 in imajo že 
navoženih 400 m’ materiala in 
sicer 250 m1 gramoza ih 150 m1 
leša.

Cesto delajo v sodelovanju 
z vaško skupnostjo. Dolga bo 
1500 m.

Kolektiv se bo potrudil, da 
bi zgradil cesto do 1. 3. 1965.

ALI BODO SREDSTVA?
V raznih analizah ugotavlja

mo, da smo zelo slabo tehnič
no opremljeni. Zato predvide
vamo, da bi do leta 1970 na
bavili za okrog 1,05 miljarde 
din sodobne mehanizacije.

Nujna potreba, ki pa ver
jetno zaradi pomanjkanja de
narja ne bo uresničena.

Lizike ni več med nami. 
Vsi, ki smo jo poznali, ne 
moremo verjeti, da jo je 
res ugrabila zahrbtna bo
lezen. Vedno je bila dobre 
volje in zelo vztrajna pri 
vsakem delu.

V naš kolektiv se je 
vključila že z bivšim po
sestvom »Dravsko polje« 
Kidričevo. Do preselitve v 
domači Rogatec koncem le
ta 1962 je delala v likvida
turi naše uprave.

Bivši sodelavci so jo 
spremljali dne 27. januarja 
1965 na zadnji poti. Ostala 
nam bo v lepem spominu.

O. P.

Obvestilo
ZAČELI BOMO S TEČAJI ZA 

KMETIJSKE DELAVCE

Že v prejšnji številki naše
ga časopisa smo poročali, da 
pripravljamo v sodelovanju s 
profesorji kmetijskih šol 
skripta za tečaje, ki jih bomo 
organizirali posebej za polje
delce, živinorejce, sadjarje in 
vinogradnike.

Napisana so že skripta iz 
poljedelstva in živinoreje, iz 
vinogradništva in sadjarstva 
pa se še pripravljajo.

V tem tednu bo sestanek s 
predavatelji, ki bodo pouče
vali na tečajih. Po vseh kme
tijskih obratih bomo začeli s 
tečaji okrog L februarja 1965. 
Vsi tečajniki bodo ob začetku 
predavanja dobili tudi skripta, 
po katerih se bodo lahko po
zneje pripravljali za izpite.

Želimo, da bi obiskovali te 
tečaje vsi delavci, ki še nima
jo kvalifikacij. O začetku in 
kraju tečaja bomo vse delav
ce pravočasno obvestili.

F. G.

Tečaj v Zavrču
V januarju je bil v Zavrču 

strokovni tečaj, katerega se 
je udeležilo 34 delavcev. Ga
silsko društvo Zavrč je dalo 
svojo dvorano, vodilni člani 
pa so sodelovali pri praktičnih 
vajah. Na tečaju se je preda
valo o povečanju požarne var
nosti po naših obratih in de
loviščih, o nastanku požara, 
o nevarnosti pri gašenju, o 
načinu gašenja lahkovnetljivih 
materij, o elektronapravah, 
o dimu in plinu, o udaru stre
le in o strelovodnih napravah 
ter o organizaciji tehnične 
pomoči v slučaju elementar
nih nesreč. Udeležencem je 
bil obrazložen pravilnik o ču
vanju premoženja podjetja 
pred tatovi in drugim uniče
njem. Zelo zanimivo je bilo 
predavanje o prvi pomoči. Te
čajniki so praktično vadili u- 
porabo gasilskih aparatov, 
načine polnjenja in pregledo
vanja, načine gašenja, nude
nja prve pomoči in umetnega 
dihanja. Udeleženci tečaja so 
dobro prestali preizkušnjo ob 
zaključku. Hvale vreden je 
tudi kolektivni pristop tečaj
nikov v gasilske vrste.

. Marjan Čuček
•________________

Humor
VERJETNO

Franci: Ali bo res zelo zni
žana letošnja upravna režija 
našega kombinata?

Tine: Beži, beži, saj ni prvi 
april!

Franci: Res! Na račun spe
cializacije, ki je še ne bo!

ČASI SE SPREMINJAJO
Peter: V starih časih so bili 

dvoboji nevarnejši, pač pa ce

nejši kot sedaj.
Pavel: Kako pa prideš na 

to misel?
Peter: Za dvoboj sta prej za

dostovala dva sekundanta in 
en pogrebnik, danes pa si pri
voščijo nekateri za sekundan
te kar ves delavski svet in 
upravni odbor, vendar brez 
pogrebnika.

TA TUMASTI GUČ
Neža: Nacek, si ti že čiija 

ka mojo na kombinati naj- 
bojši statiit?

Nacek: Ge se te to zvedla?

Neža: ČUla sen kej to pr6- 
vijo naši funkcionari.

Nacek: Se sen jaz tudi. Po 
toten statuti lehko neše san 
zapravla, neše pa lehko uprav- 
la. Tak je čista prav, če eden 
son vsega ne dela, no se z 
vsen ne montra.

Neža: Samo tega pa denov 
ne razmim kak se te stotin 
delon raztalajo, či pa majo 
vsi glihne pravice?

Nacek: Ti si pa resen malo 
tumasta. Statut beri, potlon 
pa dobro okoli sebe gledi, pa 
boš razmila.

V NAŠEM
DELOVNEM
KOLEKTIVU'preme mL

DECEMBER 1964 
Novi člani delovnega kolek

tiva so postali:
Habjanič Ludvik, delavec, 

Zupanič Janez, šofer iz delov
ne enote Mlekarna, Breg Alojz 
iz del. enote Sobetinci, Gaube 
Martin, delavec iz del. enote 
Kidričevo, Zver Agneza, delav
ka, Zver Štefan, delavec iz 
del. enote Dornava, Podbrez- 
nik Ludvik, PK delavec iz del. 
enote Mehanična delavnica, 
Bedrač Ignac, nočni čuvaj iz 
del. enote Starše, Vinko An
ton, delavec, Kmetec Franc iz 
del. enote Farma bekonov.

Novim članom delovnega 
kolektiva želimo, da bi se na 
svojih delovnih mestih dobro 
počutili in da bi z zadovolj
stvom opravljali svoje naloge. 

Podjetje so zapustili: 
Menhart Florjan, šofer, Pin

tarič Josip, delavec, Svenšek 
Franc, nočni čuvaj iz del. eno
te Mlekarna, Kostanjevec Jo
že, delavec iz del. enote Kidri
čevo, Kanduč Alojzija, tajni
ca iz del. enote uprava, Ciglar 
Milan, delavec iz del. enote 
Zavrč, Kukovec Stanislav, de
lavec iz del. enote zidarska 
ekipa, Lozinšek Jožefa, delav
ka iz del. enote Podlehnik, 
Muhič Vlado, šofer iz del. eno

te gozdarstvo, Terezija Širov
nik, delavka iz del. enote Tur
nišče.

Vsem, ki so odšli iz podjet
ja, želimo mnogo uspehov v 
delovnih kolektivih, kjer so 
sedaj zaposleni.

Izmed sezonskih delavcev 
sprejeti v stalne:

Mikec Marija, delavka, Kme
tec Pavla, delavka, Vidovič 
Dragica, delavka, Mušič Zden
ka, delavka, Ambrož Genove
fa, delavka, Polanec Neža, de
lavka, Janžekovič Marija, de
lavka, Cvetko Marija, delavka, 
Habjanič Anton, delavec, Duh 
Vinko, delavec iz del. enote 
Slovenske gorice, Ovčar Juli
us, gozdni delavec, Petrovič 
Franc, gozdni delavec, Mesa
rič Alojz, gozdni delavec iz 
del. enote gozdarstvo.

Starostno in invalidsko upo
kojeni:

Lah Jože, delavec iz del. eno
te krčitve, Širovnik Slavica, 
delavka iz del. enote Podleh
nik.

Našim sodelavcem, ki so u- 
pokojeni, izrekamo zahvalo za 
požrtvovalno sodelovanje ter 
želimo, da bi se po dolgolet
nem delu odpočili in zado
voljno uživali svoje zaslužene 
pokojninske pravice.

Se spomin na dedka Mraza

Kot na vseh obratih je obiskal dedek Mraz tudi otroke na upravi kombinata. 
»Darila smo dobili, zato bomo zapeli dedku Mrazu pesmico«, so sklenili naši

najmlajši.

Dopisi bralce^v
KOLIKO NAS STANE K-15?

V lanskem letu je bilo mno
go govora o ukinitvi raznih 
regresov in dotacij. Prevlado
valo je namreč mnenje, da 
naj deli sredstva tisti, ki jih 
ustvarja. Na tapeto je prišel 
tudi obrazec K-15, s katerim 
je zagotovljena enkratna vož
nja s 75 % popustom. Predla
gano je bilo, naj se ukine K-15 
v letu 1965.

Reakcija je bila nepričako
vana. Mnenje nekaterih ljudi 
in celo sindikalnih organizacij 
je bilo, da bi z ukinitvijo K-15 
ukinili pravice, ki smo si jih 
s težavo priborili.

Videti je, da marsikdo ne 
ve, kdo pravzaprav nosi stro
ške za znižano ceno za vožnjo.

V letu 1964 je plačal naš 
kombinat 14,614.000.— din kot 
1,5 % prispevek za popust v 
potniškem prometu. Osnova 
za izračun prispevka so bruto 
osebni dohodki. Plačujemo iz 
sredstev, namenjenih osebnim 
dohodkom.

Povprečno nas je zaposlenih 
v kombinatu 1.460. Tako smo 
na 1 zaposlenega vplačali cca 
10.000.— din prispevka.

Nimam podatkov, koliko so 
naši delavci dejansko potovali.
Za osnovo bom vzel poročilo 
odbora za družbeni standard, 
ki ugotavlja, da je potoval v

U - l' >

Poreč in Biograd na moru 101 
član našega kolektiva s 144 
družinskimi člani. Upoštevam, 
da je potovalo na dopust dru
gam še nadaljnih 200 članov 
in je ostalih 300 članov izko
ristilo K-15 za druga potova
nja, dobimo, da je potovalo 
samo okrog 750 članov. Pred
postavljam, da so potovali na 
povprečni relaciji 600 km. Ta
rifa za 600 km je za II. razred 
2.500.— din, za I. pa 3.750.— 
din ali skupno za H. razred
1.875.000. — din, oziroma za L 
razred 2,812.500.— din.

Mislim, da komentar ni po- 
potreben. Tudi če je bilo za 
100 % več potovanj (dvomim, 
da je spoh potovalo 750 čla
nov) je to komaj 3,7 miljona 
oziroma 5,6 miljona din, ni
kakor pa ne 14,6 miljona, ko
likor smo dejansko plačali. 
Razen tega je moral vsakdo, 
ki je potoval, še sam plačati 
25 %, to je za 600 km dolgo 
progo okrog 530.— din. Tako 
smo še sami doplačali cca
400.000. —din.

Načelo samoupravljanja in 
delitve po delu je tu po mo
jem mnenju močno kršeno. 
Ali se tukaj res ne da nič po
magati? Poslanci, kaj menite 
o tem?

Oton Polič
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